

MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law

Annotation to the master's thesis

**RESPONSIBILITY OF BUSINESS ENTITIES
IN THE FIELD OF HUMAN RIGHTS: CURRENT ISSUES**

Zhang Xiaoqing

Scientific supervisor:
Hanna A. Rypinskaya

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 69 pages, 3 chapters, 70 sources.

2. Keywords: BUSINESS ENTITY, INTERNATIONAL LAW, HUMAN RIGHTS, SOCIAL POLICY, RESPONSIBILITY, GLOBAL GOVERNANCE, SUSTAINABLE DEVELOPMENT.

3. The content of the work

The object of the study is public relations that arise in the process of establishing the responsibility of business entities in the field of human rights.

The research subject includes norms of law enshrined in international treaties, acts of national legislation (in particular, the People's Republic of China and the Republic of Belarus), legal doctrine, decisions of international organizations and materials of law enforcement practice concerning legal personality, responsibility and management of business structures in the context of human rights.

The purpose of the thesis is to determine the legal nature of the responsibility of business entities in the field of human rights.

Research methods: a combination of logical, comparative-legal, systemic and formal-legal methods.

Research results: this study clarifies the scope and content of the concept of "business subject" in international law, as well as identifies trends and prospects for the transformation of the legal personality of businesses in international law. The work defines the legal nature of responsibility of business entities in the field of human rights. This paper also identifies trends and prospects for the development of international legal regulation of the activities of business entities in the field of human rights.

Reliability of materials and results of the thesis: the author of the work confirms the reliability of the materials and results of the work and the independence of its implementation. All theoretical, methodological provisions and concepts borrowed from literary and other sources are accompanied by references to their authors.

Recommendations for the use of the results: the results of the study can be used in the educational, scientific, normative and law enforcement process.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и содержание магистерской диссертации: 69 страниц, 3 главы, 70 источников.

2. Ключевые слова: БИЗНЕС-СУБЪЕКТ, МЕЖДУНАРОДНОЕ ПРАВО, ПРАВА ЧЕЛОВЕКА, СОЦИАЛЬНАЯ ПОЛИТИКА, ОТВЕТСТВЕННОСТЬ, ГЛОБАЛЬНОЕ УПРАВЛЕНИЕ, УСТОЙЧИВОЕ РАЗВИТИЕ.

3. Содержание работы

Объектом исследования являются общественные отношения, возникающие в процессе установления ответственности бизнес-субъектов в области прав человека.

Предмет исследования – нормы права, закрепленные в международных договорах, актах национального законодательства (в частности, Китайской Народной Республики и Республики Беларусь), правовая доктрина, решения международных организаций и материалы правоприменительной практики, касающиеся правосубъектности, ответственности и управления бизнес-структурами в контексте прав человека.

Цель исследования – определение правовой природы ответственности бизнес-субъектов в области прав человека.

Методология исследования: сочетание логического, сравнительно-правового, системного и формально-юридического методов.

Результаты исследования: уточнены объем и содержание понятия "бизнес-субъект" в международном праве, а также выявлены тенденции и перспективы трансформации правосубъектности бизнеса в международном праве. В работе определена правовая природа ответственности бизнес-субъектов в области прав человека. В настоящей работе также выявлены тенденции и перспективы развития международно-правового регулирования деятельности бизнес-субъектов в области прав человека.

Надежность материалов и результатов исследования: автор работы подтверждает достоверность материалов и результатов работы и самостоятельность ее выполнения. Все заимствованные из литературных и других источников теоретические, методические положения и концепции сопровождаются ссылками на их авторов.

Рекомендации по использованию результатов исследования: результаты исследования могут использоваться в учебном, научном, нормотворческом и правоприменительном процессах.